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1.1 Počasí a klimatické změny
Počátkem letošního roku se přes území naší republiky přehnala vichřice Emma, 
Nebyla ničivá, jako loňský Kiryll, ale přesto napáchala materiální škody, a to v 
lesích. Vichřice 1. března povalila komín na střeše bývalé školy v Třebohosticích, 
ten spadl a poškodil střechu. Střecha byla opravena a komín uzavřen.

1.2 Volby do zastupitelstev krajů
Rozhodnutím  prezidenta  republiky  byly  vyhlášeny  volby  do  zastupitelstev 
krajů, které připadly na dny 17. a 18. října 2008. Z 899 zapsaných voličů ve 
Škvorci a Třebohosticích volilo 378 občanů, kteří ve volební místnosti v budově 
radnice městyse Škvorec odevzdali 373 platných hlasů, což tvoří 42% volební 
účast. Výsledná listina:

číslo Název strany či sdružení hlasů %
č. 47. Občanská demokratická strana (ODS) 169 45,30
č. 48. Česká strana sociálně demokratická (ČSSD) 99 26,54
č. 1. Komunistická strana Čech a Moravy (KSČM) 42 11,26
č. 9. Nezávislí starostové pro kraj 28 7,50

Ostatní kandidované strany nepřekročily hranici 5% pro zvolení do zastupitel-
stva Středočeského kraje. Zdroj: www.volby.cz

1.3 Vlajka městyse Škvorec
Rozhodnutím předsedy Poslanecké sněmovny Parlamentu ČR Ing. Miloslava Vlč-
ka č. 28 z 30. listopadu 2007 byla dle § 34a zákona č. 128/2000 Sb. o obcích 
(obecní zřízení), ve znění pozdějších předpisů, a v souladu s § 29 odst. 3) záko-
na č. 90/1995 Sb., o jednacím řádu Poslanecké sněmovny, ve znění pozdějších 
předpisů, udělena městysi Škvorci vlajka, jakožto nový obecní symbol.
   1. dubna 2008 byli do Poslanecké sněmovny pozváni starosta městyse Ing. 
Antonín Rubín a předseda kulturní komise PhDr. Vladimír Trojan k slavnostnímu 
převzetí dekretu o udělení práva používat vlajku z rukou Ing. Miloslava Vlčka. 
Dekret  je  uložen na  Úřadě  městyse  Škvorec.  Zdroj: Rozhodnutí  předsedy  PS  o 
udělení znaku a vlajky; Dekret o udělení práva používat vlajku

Dekret o užívání vlajky

/státní znak/

Parlament České republiky
PŘEDSEDA POSLANECKÉ SNĚMOVNY

Ing. Miloslav VLČEK

V Praze 1. dubna 2008
Č.j.: 3566/08

Vážená paní starostko/Vážený pane starosto,
vážené členky a vážení členové zastupitelstva městysu,

vážené občanky,
vážení občané

na základě Vašeho návrhu,
po projednání ve výboru pro vědu, vzdělání, kulturu, mládež a tělovýchovu,
podvýboru pro heraldiku a vexilologii tohoto výboru Poslanecké sněmovny

jsem rozhodl udělit Vašemu městysu

V l a j k a

Popis:
Modrý list se dvěma vlajícími bílými klíny s vrcholy v polovině délky listu. V žerďové
polovině bílá kvádrovaná věž s prázdnou branou, s vytaženou žlutou mříží, se třemi 

černými okny vedle sebe, a červenou valbovou střechou se dvěma žlutými odvrácenými 
praporky s vlašťovčím ocasem Poměr šířky k délce listu je 2 : 3.

Písemné vyhotovení rozhodnutí v příloze přikládám a pěkně Vás zdravím.

/podpis: Vlček/

Městys Škvorec
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1.4 Zastupitelstvo a úřad městyse
Struktura zastupitelstva
Zastupitelstvo městyse Škvorec je devítičlenné a pracuje od 27. července 2007 
v nezměněném složení: 

     Starosta městyse : Ing. Antonín Rubín
     Místostarosta : František Žaba

     Kontrolní výbor : René Diviš 
     Finanční výbor : Ing. Věra Bémová
     Stavební komise : zrušena
     Komise veřejného pořádku v obci : David Dušek
     Komise životního prostředí : MUDr. Pavel Horák 
     Školská a kulturní komise : PhDr. Vladimír Trojan

     Ostatní členové: Mgr. Květoslava Bělohubá, Jana Andrsová

Úřad městyse Škvorec pracoval následovně:

     podatelna : Miroslava Hájková
     účtárna : Jaroslava Šedivá
     matrika : Miriam Korduliaková
     kronika a letopisecká komise : Jan Psota ml.

Veřejná a mimořádná jednání ZM Škvorec
Zastupitelstvo městyse Škvorec se v roce 2008 sešlo na 5 veřejných jednáních v 
sokolovně: 12. března, 4. června, 21. srpna, 5. listopadu a 10. prosince. Mimo 
to byla svolána 4 mimořádná jednání v zasedací síni ÚM Škvorec:
 

1) 27. února ZM jednalo o smlouvě o dílo na dopracování Územního plánu 
(ÚP) městyse Škvorec firmou C. H. S. Praha s r.o., vzhledem ke skuteč-
nosti, že RNDr. Perlín nedopracoval původní koncept a nesplnil smlouvu.

2) 27. března bylo ukončeno výběrové řízení na realizaci II. etapy tlakové 
kanalizace Škvorec. Po otevření 5 obálek a vyhodnocení doložení poža-
dovaných kritérií vyhrála firma Neptun Presskan, spol. s.r.o., Prostějov.

3) 16. září ZM Škvorec jednalo s provozovatelem ČOV a kanalizace výrob-
ním náměstkem VHS Vrchlice-Maleč Ing. Tomášem Vodou o přípravě uza-
vření nových smluv s odběrateli, o přesunu ohlašovny poruch čerpadel 
z obce na VHS a stanovení množství vypouštěných odpadních vod.

4) 22. prosince bylo ZM Škvorec přijato rozpočtové opatření č. 4 z důvodu 
navýšení příjmů o dotaci 27 700 Kč pro jednotku SDH Škvorec (viz níže).

Rozpočet městyse Škvorce na rok 2008
Rozpočet na rok 2008 byl navržen ve výši 13 388 600 Kč příjmů i výdajů. Tato 
částka byla během roku upravena čtyřmi rozpočtovými opatřeními a navýšena 
na skutečnost 16 186 851 Kč v příjmech a výdajích.
   1. rozpočtové opatření bylo přijato 4. června vzhledem k získání dotace od 
Středočeského kraje na pořízení dvou měřičů projíždějících vozidel 430 984 Kč, 
dále o úroky z úvěru od Středočeského kraje 91 077 Kč a dotaci od obcí na žáky 
199 907,50 Kč. Rozpočet činil 13 388 600 Kč v příjmech a výdajích.
   2. rozpočtové opatření bylo přijato 21. srpna navýšením příjmů 1 592 276 Kč 
ke stávajícímu rozpočtu a s použitím rezervy 1 205 119 Kč. Konečný rozpočet 
činil 13 775 757 Kč na příjmech a výdajích.
   3. rozpočtové opatření bylo přijato 10. prosince vzhledem k navýšení příjmů o 
částku 3 281 821,50 Kč (dotací Ministerstva financí ČR na zateplení školy, dotací 
Středočeského kraje na volby, pro SDH, dotací hejtmana Středočeského kraje 
na kulturu, dotací od obcí na žáky ZŠ a MŠ). Výdaje byly v rozpočtu navýšeny o 
2 411 094 Kč, které byly použity na rekonstrukci fasádního pláště ZŠ, opravu 
střechy po vichřici, vykácení lesa na Dymákách, sociální a zdravotní pojištění za 
ZM Škvorec. Celkové výdaje dosáhly 16 186 851 Kč. Aby byl konečný rozpočet 
vyrovnaný i v příjmech (15 521 472 Kč), bylo z rezervy na běžném účtu obce 
použito +665 379 Kč. Celkové příjmy dosáhly 16 186 851 Kč.
   4. rozpočtové opatření bylo přijato 22. prosince vzhledem k získání dotace 
27 700 Kč na vyzbrojení a vystrojení jednotky SDH Škvorec.
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Územní plán městyse Škvorce
V letech 2006 až 2007 vypracoval RNDr. Radim Perlín koncept Územního plánu 
městyse, k němuž vydalo ZM Škvorec 20. prosince 2006 souborné stanovisko v 
souladu se zákonem 50/1976 Sb. v platném znění. Souborné stanovisko nepře-
depsalo vyhodnocení vlivy na udržitelný rozvoj území. Koncept bylo nutné znovu 
přepracovat vzhledem k nedodržení smlouvy o zpracování ÚP ze strany RNDr. 
Perlína, který byl zažalován za způsobené škody. Nový ÚP bylo nutné dopracovat 
s ohledem na změnu stavebního zákona, navazujících vyhlášek a změnu hranic 
zastavěného území obce, vydané vyhláškou k 1. červnu 2007.
   Roku 2008 ZM Škvorec pověřilo firmu C.H.S. Praha s.r.o. k dopracování ÚP a 
v září byl stávající koncept Ing. arch. Jaroslavem Sixtou dle zákona č. 183/2006 
Sb. v platném znění a souvisejících vyhlášek dokončen. ÚP přijal 15. října 2008 
k projednávání na Městský úřad Brandýs nad Labem - Stará Boleslav, pracoviště 
v Praze 1. 15. prosince 2008 byl návrh ÚP vystaven k veřejnému projednávání 
s zákonnou lhůtou 30 dnů k připomínkování, současně vystaven k nahlédnutí na 
úřadu městyse Škvorec. Zdroj: Návrh Územního plánu městyse Škvorce 2008

Jednací řád zastupitelstva městyse
ZM Škvorec na svém jednání 12. března 2008 vydalo podle zákona č. 128/2000 
Sb.,  o obcích Jednací  řád zastupitelstva  městyse Škvorec,  jímž byl  nahrazen 
Jednací řád vydaný dne 15. října 2007 ZM Škvorec.

Obecně závažná vyhláška
ZM Škvorec vydalo na svém jednání 21. srpna 2008 obecně závažnou vyhlášku 
(OZV) č.  1/2008  O pohybu psů (jíž se stanovují pravidla pro pohyb psů na 
veřejném prostranství v obci. Vyhláška ustanovuje pohyb psů na vodítku, zaka-
zuje výcvik psů a přikazuje okamžitý úklid exkrementů majiteli psů na vybra-
ných lokalitách ve Škvorci i místní části Třebohostice.

1.5 Kanalizace a ČOV
Kanalizace
Ukončení zkušebního provozu a kolaudace
Odpadní vody z katastru Škvorce a Třebohostic jsou svedeny do ČOV umístěné 
severně od Škvorce. V první etapě byla ČOV vybudována s přivaděčem a částí 
sítě (1/3 zastavěné plochy) tlakové splaškové kanalizace. Čistička je mechanicko 
– biologická pro 2000 EO. Používá třetí stupeň čištění, zbytkový fosfor v odpadní 
vodě je snižován dávkováním síranu. Odvod vyčištěných vod je do Škvoreckého 
potoka.  Druhá etapa vybudování tlakové kanalizace  bude zahrnovat  zbývající 
část městyse, dotace na dostavbu nebyla městysi udělena. Napojení Třebohostic 
bude  provedeno  v třetí  etapě.  Kolaudace  a  převod  do  trvalého  provozu  byl 
uskutečněn v březnu 2008. Do 30. června 2008 probíhal zkušební provoz.

Nový provozovatel
Protože městys Škvorec není k provozování kanalizace a ČOV odborně způsobilý, 
rozhodlo  ZM Škvorec 4.  června 2008 o předání  kanalizace  novému provozo-
vateli,  kterým se  stala Vodohospodářská  společnost  Vrchlice  –  Maleč,  a.  s., 
s platností od 1. července 2008. Důvodem výběru dodavatele byla i skutečnost, 
že společnost provozuje v městysi Škvorci také skupinový vodovod. Smlouva o 
provozování byla uzavřena na dobu 5 let a v jejích podmínkách bylo dohodnuto, 
že o výši stočného rozhoduje městys společně s provozovatelem. Cena stočného 
pro rok 2008 byla stanovena na 35,95 Kč včetně DPH za m³. Výše poplatku je 
do určité  míry závislá  na objemu odváděného odpadu. Pokud by v budoucnu 
došlo k nárůstu počtu odběratelů, bylo by možné její mírné snížení nebo alespoň 
stagnace po delší dobu. Zdroj: Zápisy a usnesení; ŠZ 1/2008 květen; ŠZ 2/2008 září

Vodovod
Vodohospodářská společnost Vrchlice–Maleč, a.s., spravující skupinový vodovod 
Škvorec – Břežany II. ponechala výši cen vodného pro Škvorec a Třebohostice 
38,96 Kč včetně DPH za m³, čili stejnou jako v roce 2007.
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1.6 Stavební činnost
Výstavba a nové ulice
Ve Škvorci v průběhu roku 2008 probíhala stavební činnost v lokalitách: Eden, 
K Úvalům, Na Vrchách, v Zámecké zahrada a u Zámeckého rybníka. ZM Škvorec 
na svých jednáních pojmenovalo 3 nové ulice, a to: 4. června ulici v lokalitě Nad 
Vápenkou s názvem „Na Vrchách“ a dále 5. listopadu byly pojmenovány ulice v 
lokalitě Eden „Ke Špejcharu“ a „V Edenu“. V městysi se včetně centrálního Masa-
rykova náměstí nachází celkem 34 ulic. 

Dětské hřiště
Vedle místní sokolovny nad svahem ke škvoreckému potoku byla v roce 2007 
zahájena výstavba dětského hřiště. V květnu 2008 byl z pozemku odvezen popel 
s odpadem, jenž zde byl ukládán 22 let. Následovalo zarovnání a osetí upravené 
části trávou v předposledním květnovém týdnu. 12. března 2008 byl ZM Škvorec 
jmenován správcem hřiště Ing. Miloslav Klicpera a schválen provozní řád. Matky 
s malými dětmi hřiště u sokolovny hojně navštěvují.

1.7 Škvorecký zámek
Budova Starého zámku ve Škvorci je od 3. května 1958 zapsána v Ústředním 
seznamu nemovitých kulturních památek ČR pod číslem 20649/2–2171.

Škvorecký zámek v rukou nového pána
Starý zámek se dočkal patřičného zájmu, 7. ledna 2008 jej zakoupili od firmy 
Monumental Trust Bohemia, s.r.o. Monica Salvatore–Eremeev a JUDr. Dimitry 
Eremeev. Manželé žijí v Klánovicích a pochází z velké česko-italsko-ruské rodiny 
spřízněné s rodem Piemontů a Marií Terezii Savojskou. Do roku 1992 manželé 
žili na panství Campoli v Toskánsku, kde měli faru, olivové pláně a vinice. Do 
roku 1989 rodina nemohla z různých důvodů navštěvovat ČR, i přesto že měla 
české kořeny a příbuzné. Změna přišla po revoluci, kdy Monica Salvatore ob-
držela  výjimečně čestné České občanství  bez odejmutí  Italského občanství  a 
v restituci ji byl vrácen roku 1948 znárodněný majetek.
   Předchozím majitelem zámku byl britský podnikatel Stephen Weeks, který se 
za vidinou zisku pokusil zneužít neznalost a nepřipravenost vlastníků zámků. Měl 
v úmyslu památky levně skoupit  a udělat z nich síť  hotelů.  Byly to: Libá na 
Karlovarsku, Bor u Tachova, Skalná, Moravské Budějovice – celkem jich bylo 24, 
jediný Škvorec skutečně koupil. Škvorecký  zámek bylo nutné nejprve oddlužit, 
vyjednat povolení pro zahájení rekonstrukce, a to v součinnosti s památkáři a 
stavebním  úřadem.  Majitelé  vše  financují  z  vlastních  zdrojů,  úvěry  a  státní 
podporu odmítli. Obnovy zámku řídí sám Dimitry Eremeev, který by rád zámek 
opravil do původního stavu. Komerční nebo ziskové využití nepřipadá v úvahu, v 
jižní části bude bydlet celá rodina a ve východní části bude umístěna expozice 
týkající  se  historie  zámku,  městyse  a  sbírka  hudebních  nástrojů  (Muzeum 
renesanční hudby a hudebních nástrojů) pana Eremeeva. V zámku se uvažuje o 
pořádání festivalu Komorní barokní hudby 2-3x do roka. Po dohodě s Úřadem 
městyse Škvorec bude hlavní hala využita jako obřadní síň (pro svatby atd.). V 
barokní hale (zleva) je plánována soukromá galerie obrazů a ateliér matky pí. 
Salvatore, která je světoznámou malířkou. 

Rekonstrukce zámku
Celá rekonstrukce vychází z projektu architektky Ing. arch Olgy Kantové, který 
vychazí z předpokladu původní dispozice jižního paláce. Roku 2004 byl firmou 
Monument Trust Bohemia s.r.o. zpracován projekt, který ale nebyl poskytnut. 
Za dozoru NPÚ a Dr. Pavla Kroupy je projekt obnovy zámku dělen na 4 fáze: 
záchrana a obnova střechy, fasád a konzervace stávajícího stavu; opravy inte-
riéru a stavební úpravy, dostavba vnitřní poloviny jižní budovy. Čtvrtá fáze je 
nejistá, představuje dostavbu východního křídla.
   První fáze obnovy zámku byla zahájena v únoru 2008 a vyžádala si sesazení 
krovu na menší budově vpravo od vjezdové brány,  dělníci  vyváželi  suť dříve 
pobořených zdí (necitlivých příček) a vyčistili bývalý zámecký příkop od náletu a 
skládek. Prioritou bylo zastřešení, aby do zdí nezatékala dešťová voda. Ta dlou-
hodobě narušovala  jihovýchodní  zeď,  jíž  bylo nutné rozebrat  a znovu dozdít. 
Firma Dřevorex, s.r.o. položila trámové nosníky a na menší budovu usadila je-
hlancovou konstrukci nového krovu. Barokní věž byla sesazena do příkopu, kde 
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řemeslníci nahradili zkorodované plechování novými měděnými pláty, částečně 
byly vyměněny ve věži dřevěné nosníky. Majitel se pokouší zachovat původní 
prvky: cihly, břidlové a pískovcové kameny znovu používá. Pro účely obnovy se 
inspiroval starými mapami a půdorysy zámku. Dle fotografií byly zřízeny repliky 
střešních vikýřů. Na rekonstrukci dohlíží památkářka Ing. arch. Olga Kantová.
   Česká televize natočila ve Škvorci  reportáž  pro pořad „Z metropole“, kde o 
obnově škvoreckého zámku pohovořili  majitelka Monica Salvatore s manželem 
Dimitri Eremeevem, starosta městyse Ing. Antonín Rubín a kronikář Jan Psota 
ml. Pořad byl odvysílán v sobotu 12. dubna 2008 ve 12.05 hodin.

Otevření pamětní schránky
Za účasti pana Eremeeva, starosty městyse Ing. Antonína Rubína a kronikáře 
Jana Psoty ml., byla ve středu 21. května 2008 na škvorecké radnici otevřena 
téměř 20 cm dlouhá schránka z pozinkovaného plechu, jíž klempíři  objevili  v 
makovici barokní věže. Po odpečetění byly vyjmuty dva prvorepublikové doku-
menty, datující poslední opravy zámecké věže roku 1934 a volební lístek z voleb 
do zastupitelstva roku 1923. Na mladší listině byli vypsáni představitelé městyse 
– zastupitelé, zpráva o opravě střechy, o dohledu tesařského mistra Josefa Čápa 
z Hradešína na opracování nosníků a bednění. Klempířští mistři z Českého Brodu 
pracovali na hodinách a plechování. Dne 2. května 1934 byly opravy dokončeny 
a dokumenty uloženy do makovice. Podle dokumentů vlastnil Škvorecký zámek 
Jan II. kníže z Liechtensteinu do 1. pozemkové reformy v roce 1924, kdy Státní 
pozemkový úřad přidělil chátrající objekt městysi Škvorci. Obec zámek využívala 
zčásti jako školní učebny a byty.
   Do věže byly umístěny renovované původní zámecké hodiny s cymbálem, jenž 
pokrývači pobili plátkovým zlatem. Do makovice nechal pan Eremeev uložit nové 
pamětní listiny a celá barokní věž byla dne 4. srpna 2008 vyzdvižena a usazena 
zpět nad gotický průjezd.

Směna pozemků a majetkoprávní vyrovnání
Manželé Eremeevovi podali na ZM Škvorec 21. srpna 2008 žádost o vyrovnání 
majetkových vztahů. Při geometrickém zaměřování bylo totiž zjištěno, že část 
přístavby ZŠ (z 50. let 20. století, sborovna a knihovna) stojí na jejich pozemku 
parc. č. st. 1/1 (12m²). Přístavba není zapsána v katastru nemovitostí. Majitelé 
zámku navrhli školní budovu buď zbourat, nebo směnit uvedené části pozemku 
za 200 m² stráně na  parc. č. 1/5  včetně části školního dvora, kde se nachází 
historická studna. Majitelé přislíbili, že v případě směny pozemků opraví chodník 
podél  celé  zámecké zdi,  na což  uvolí  náklady  cca  300 000 Kč.  ZM schválilo 
směnu pozemků, což znepokojilo dvě občanky městyse (Michaela Kratzmannová 
a Marie Machytková), které na Úřad městyse zaslali stížnost. Tyto stížnosti byly 
starostou Ing. Rubínem odpovězeny a shledány jako neopodstatněné.

Ohradní zeď a nespokojení občané
V říjnu 2008 byla u Škvoreckého zámku vybudována nová ohradní zeď, která se 
stala předmětem nespokojenosti místních občanů. Na jednání ZM Škvorec byla 
5. listopadu předložena petice „Nesouhlas 93 občanů s výstavbou zámecké zdi“, 
v níž si podepsaní stěžují na neúměrnou výškou zdi. Již předtím si ZM vyžádalo 
od Národního památkového ústavu k této věci stanovisko, které 16. října 2008 
zaslal Ing. Jan Žižka, náměstek pro výkon památkové péče:
   „K obnově ohradní zdi kolem jižní části areálu hradu a zámku ve Škvorci vám 
zasíláme toto vyjádření z hlediska památkové péče. Hrad a zámek ve Škvorci je 
kulturní památkou ve smyslu zákona č. 20/1987 Sb. v platném znění. Zámecký 
areál se stavebně vyvíjel od středověkého hradu přes významné renesanční a 
barokní stavební úpravy po dnešní stav. Zámecký komplex byl v důsledku dlou-
hodobě zanedbané údržby v havarijním stavu a hrozilo jeho vážné poškození až 
zánik. V současné době probíhá záchrana a postupná obnova zámku. Součástí 
těchto záchranných a obnovovacích prací je i obnova ohradní zdi na jižní straně 
zámeckého komplexu.  Ohradní  zeď,  která v těchto místech stávala,  byla  bez 
architektonické a historické hodnoty. Její stavebně technický stav byl špatný a 
proto bylo možno ji odstranit. V místě této bývalé ohradní zdi se staví zeď nová. 
Stavba probíhá podle řádně schváleného projektu. Nová zeď bude omítnuta a 
její podoba bude v souladu s tradičními ohradními zdmi, které se běžně v čes-
kém prostředí stavěly po staletí u zámeckých sídel i hospodářských usedlostí. 
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Relativní  výška zdi  bude od přilehlého veřejného chodníku cca 270 cm. Tato 
výška  byla  určena orgány památkové péče a  dohodnuta s vlastníkem zámku 
s přihlédnutím  k výšce  obvyklé  u  tohoto  typu  historických  ohradních  zdí.  Při 
výšce ohradní zdi bylo třeba vzít v úvahu mimo jiné velikost celého zámeckého 
areálu, vzdálenost zdi od zámeckých budov, šířku prostoru bývalého příkopu, 
výšku zámeckých budov apod.  Výška zdi  je  přiměřená a odpovídá  historické 
situaci zámku.“ Starosta Ing. Rubín na ZM 5. listopadu přečetl úřední stanovisko 
k rekonstrukci zdi, které je pro investora – majitele zámku závazné.

Odhalení bergfritu a zbytků Domaslavova hradu
Začátkem prosince 2008 byl na škvoreckém zámku učiněn další zajímavý objev. 
Při výkopových pracích na nádvoří zámku odkryli dělníci základy okrouhlé věže. 
K nálezu byl přivolán archeolog Dr. Jaroslav Špaček z čelakovického muzea, jenž 
zahájil záchranný archeologický výzkum. V průměru má zdivo necelých 10 metrů 
a je protnuto mladší zdí východního křídla. Záležitost projednává také Dr. Pavel 
Kroupa z NPÚ, který s archeologem řešil  dataci  a účel  stavby.  Podle prvních 
ohledání došli odborníci k názoru, že se jedná o nález středověké obranné věže 
tzv. bergfritu se zbytky gotického paláce ze 13. století, což dokládá, že původní 
hrad měl odlišnou dispozici od té dnešní. Bergfrit sloužil jako útočištná, převážně 
okrouhlá volně stojící nebo do hradby vložená věž raně gotického hradu 13. sto-
letí až počátku 14. století. Označována jako poslední útočiště obyvatel a obránců 
hradu.  Věž byla přístupná z prvního patra  po snadno odstranitelném můstku 
(schodišti),  v případě potřeby mohla  být  chráněna jako samostatná pevnost. 
Přízemí věže bylo přístupné otvorem ve stropě. Věž v dobách míru nesloužila 
obytným účelům, ale mohla být využívána jako vězení (hladomorna).
   Tento významný objev přinese nové poznatky o době Domaslava ze Škvorce. 
Archeologickým výzkumem odkryté hradby se zbytky paláce a bergfritu můžeme 
přirovnat k existenci hluboké hradní studny ze 13. století na školním dvoře.
Zdroj: Týden ze dne 27. ledna 2008; NR sv. 5 ze dne 6. 3. 2008 s. 1. a 5.; OÚ 2/2008 
březen s. 14-15.; ŠZ 1/2008 květen; NR sv. 13 ze dne 26. 6. 2008 s. 3; ŽÚ 8/2008 s. 19.; 
Archiv ČT: Z metropole ČT24, ČT1 vysíláno 12. 4. 2008.  Podklady: plán rekonstrukce 
zámku rok 2004; stanovisko NPÚ k ohradní zdi; fotografie sídla Campoli; fotografie reliktů 
kruhové stavby – bergfritu; fotografie listin nalezených v makovici

1.8 Služby pro občany
Škvorecký zpravodaj
Informativní občasník vydává již druhým rokem Zastupitelstvo městyse Škvorec. 
Redakce probíhá pod vedením Ing. Věry Bémové, zpravodaj se tiskne na radnici. 
Roku 2008 se podařila vydat celkem tři vydání, a to: v květnu, září a v prosinci. 

CZECH POINT
Úřad městyse Škvorec se v roce 2008 zapojil do programu Czech Point, který 
usnadňuje občanům získání výpisů z obchodního rejstříku, katastru nemovitostí, 
rejstříku trestů a živnostenského rejstříku, přímo na místní radnici. Tato služba 
je občanům poskytována každý den, a to: v pondělí a středu od 8.00 do 12.00, 
13.00 až 18.00, dále v úterý, čtvrtek a pátek od 8.00 do 10.00.

1.9 Školství a vzdělání
MC Škvoreček
I v letošním roce poskytovalo Mateřské centrum Škvoreček pro matky s malými 
dětmi své služby. Každé úterní dopoledne patřila programu volná herna, školička 
pro batolata (výtvarná dílna, divadélko, říkadla), výuka angličtiny pro maminky 
a cvičení matek s dětmi. Vedle své hlavní činnosti Škvoreček uspořádal nebo se 
spolupodílel na řadě kulturních akcí.
   15. května se konal Den otevřených dveří s podtitulem „Přijďte pobejt“, a to v 
rámci celorepublikové kampaně sítě MC. Škvoreček zahájil  v 8 hodin program 
pro matky s dětmi do 6 let (cvičení, výtvarné tvoření, divadlo, říkadla, písničky) 
doplněný o hrátky a volnou diskuzi. Odpoledne se věnovalo prezentaci činnosti 
MC zástupcům obce a široké veřejnosti.  Po úvodním slovu návštěvníci  shlédli 
výstavku „Naše děti ve znamení hvězd“, doprovázenou prodejem polodrahoka-
mů, dále výstavku výtvarné dílny, fotogalerie z činnosti MC. Probíhala i výtvarná 
soutěž „O nejhezčího škvorečka“ a hry s dětmi. Závěr patřil vyhlášení výsledků 
soutěží, diskotéce pro děti a vyhlášení nejčastějšího návštěvníka MC.
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   V sobotu 14. června MC připravilo v místní sokolovně od 15.00 hodin soutěžně 
zábavné odpoledne s názvem „Táta dneska frčí“. V sokolovně odehrálo divadélko 
„Hračka“ pohádky na přání. Po té se všichni přesunuli do parku před radnici, kde 
byly připraveny soutěže pro tatínky s dětmi. MC zde mělo výstavku. Pro děti se 
stala milým překvapením projížďka na oslících.
   V září po letních prázdninách MC Škvoreček zahájilo novou sezónu. Změnila se 
otevírací doba z úterků na středy. Vedle stálého programu: volné herny, cvičení 
maminek s dětmi, cvičení maminek, školiček pro děti a divadélek přibyla v únoru 
také středeční a čtvrteční keramika pro školáky a předškoláky, která nahradila 
výtvarnou dílnu. Zdroj: NR; ŠZ 3/2008 prosinec; Podklady: plakáty – den otevřených 
dveří a soutěžně zábavné odpoledne

MŠ Škvorec
Mateřská škola prodělala v letošním roce stavební úpravy, při nichž byla zvýšena 
kapacita na 40 dětí. Pro školní rok 2008/09 bylo nově zapsáno 19 dětí s trvalým 
bydlištěm ve Škvorci, z nichž 14 nastoupilo v září a 5 dětí se stalo náhradníky. 
Nový školní rok byl zahájen 1. září. Stravování dětí je řešeno dovážením jídla ze 
školní jídelny. 
   Program MŠ Včelička byl i v roce 2008 bohatý na kulturní akce. Mateřská škola 
se účastnila svými vystoupeními 19. dubna na 2. ročníku regionální akce Den 
Země na Klepci, dále to byly Školkovské máje, Dětský den, 20. září Škvorecký 
jarmark a 11. října MŠ vystoupila na nové přehlídce pěveckých souborů Úvalské 
notování (viz kultura).

ZŠ Škvorec
Ředitelem školy je Mgr. Miroslav Sedláček, jemuž je pomocníkem Školská rada. 
Ta vznikla v září roku 2005 a skládá se z 9 členů: po 3 z každé skupiny (rodiče, 
učitelé, zřizovatel). Předsedou je MUDr. Alexander Kučera. Složení se po volbách 
do ZM Škvorec v říjnu 2006 změnilo. odstoupili zástupci zřizovatele. Na konci 
školního roku 2006/2007 odstoupila paní Hlaváčová. Ve školním roce 2008/2009 
pracuje ŠR ve složení (zástupci):
     zást. rodičů: MUDr Alexander Kučera, MUDr. Petr Holub, Lenka Vančová
     školy: Mgr. Šárka Kůstková, Mgr. Marta Kosobudová, Mgr. Josef Trnka 
     zřizovatele: PhDr. Vladimír Trojan, Mgr. Pavel Hromas, Jaroslava Šedivá
Inspekce a kontroly proběhly ve školním roce 2007/2008 celkem čtyři: 1. Audit 
zřizovatele na hospodaření, 2. Kontrola OSSZ a VZP na placení a evidenci mezd 
a sociálního a zdravotního pojištění. 3. Kontrola ČŠI na stížnost ohledně snížené 
známky z chování žákyně 8. třídy v říjnu 2007. Inspekce se zaměřila na evidenci 
školy,  následně  pak  na  práci  s integrovanými  dětmi  a  dětmi  s individuálním 
vzdělávacím plánem. Inspekce nesouhlasila s klasifikací žákyně a výhrady měla i 
k formě individuálních plánů. 4. Inspekce ČŠI 20.-21. května 2008 přezkoumala 
odstranění nedostatků z předchozího šetření a nenašla závad.
Zateplení a výměna oken – Firma EKOS Praha, a. s. provedla v průběhu let-
ních prázdnin výměnu stávajících oken za plastová. V září a říjnu bylo provedeno 
celkové zateplení budovy.
Školní rok 2008-09 byl zahájen 1. září v 8 hodin v sokolovně.  ZŠ v novém 
školním roce pozvolna přešla od osnov Základní škola ke Školnímu vzdělávacímu 
programu (ŠVP). Dle rozhodnutí MŠMT jsou nové ŠVP ve školním roce 2008/ 
2009 povinné pro I., II., VI. a VII. třídu. ŠVP obsahuje rámcové obory: Jazyk a 
jazyková  komunikace,  Člověk  a  jeho  svět,  Kultura  ducha  a  těla,  Člověk  a 
společnost, Člověk a příroda. Kromě osmé třídy jsou na zdejší základní škole 
zastoupeny ve školním roce 2008/2009 všechny ročníky.

Akce – z kulturních akcí pořádaných ZŠ uveďme: Vernisáž Drobné památky 14. 
března, Josefský průvod masek 18. března, Školní  ples a stužkování  žáků 9. 
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Počet žáků stupeň celkem průměr*
I. II. na třídu na učitele

30. 9. 2004 52 54 106 15,1 8,44
30. 9. 2005 46 53 99 14,14 8,25
30. 9. 2006 51 46 97 13,85** 7,46**
30. 9. 2007 51 40 91 15,16 9,1

 *   průměr vypočítán bez ředitele školy
 ** průměr po 30. 10. 2006 – 15,83 a 7,91 (byla zrušena VI třída)



třídy 29. března, Den Země na Klepci II. 19. dubna, Ekologický den 9. června, 
Diskotéka pro mládež 20. června, Škvorecký jarmark 20. září, pěvecká přehlídka 
Úvalské notování 11. října, Zpívání na schodech 18. prosince. Z přínosných akcí 
se osvědčily Pracovní dílny pro předškoláky. Projekt učitelky Mgr. Marty Kosobu-
dové určený dětem z MŠ Škvorec, MŠ Sibřina i dětem, které nenavštěvují žádné 
předškolní zařízení. Děti přijdou se svými rodiči do první třídy na ZŠ, kde si s 
prvňáčky hrají, školu si prohlédnou a když nastane jejich „velký den“, už vědí, 
jaké prostředí na ně čeká.
Mimoškolní aktivity – Díky zájmu žáků organizuje ZŠ i kroužky po vyučování, 
jsou to: jazykový (angličtina od 1. třídy), pěvecký, výtvarný a sportovní. Hitem 
se stal florbal, kde se minulý školní rok děti umístily na třetím místě v okresním 
přeboru.  Zdroj: výroční zpráva školní  rok 2007/2008; ŠZ 1/2008 květen;  ŠZ 2/2008 
září; NR sv. 7 ze dne 3. 4. 2008 s. 3.; NR sv. 24 ze dne 27. 11. 2008

1.10 Společenské události a kultura
Výtvarná soutěž a vernisáž Drobné památky
V únoru proběhla na základních školách Škvorec a Úvaly výtvarná soutěž, kterou 
připravil Klub přátel historie a přírody Úval a okolí, ve spolupráci se Spolkem pro 
obnovu a rozvoj obce Hradešín, v návaznosti na školní projekt „Po spirále času“. 
Mediálním partnerem se stal Region Pošembeří, o.p.s. Hlavním tématem soutěže 
bylo ztvárnění drobné sakrální nebo lidové památky v regionu (kříž, kaplička, 
zvonička, socha, pomník nebo pamětní deska), která bude užita na obálce nové 
publikace. Zúčastnili se žáci I. a II. stupně zmíněných škol, kteří byli seznámeni 
s tématem soutěže a možnostmi ztvárnění památek při besedách. Soutěž byla 
ukončena 29. února přijetím  190 kreseb a maleb (55 Škvorec a 135 Úvaly). 
Hodnotící komise ve složení Mgr. Miloslav Sedláček, ředitel ZŠ Škvorec; Nikola 
Dušková, zástupce žáků z 9. třídy ZŠ Škvorec; Mgr. Jaroslav Březka, ředitel ZŠ 
Úvaly; Martina Vykouřilová, zástupce žáků z 6.A ZŠ Úvaly a kronikář Jan Psota 
ml., vybrala 10. března 12 obrázků (6 z každé školy po třech z každého stupně), 
které postoupily do 2. kola.
   Vernisáž proběhla ve dnech 14. - 18. března na ZŠ Škvorec, jejíž slavnostní 
otevření se uskutečnilo v pátek 14. března ve 14 hodin. Žáci s učiteli vystavili v 
chodbách všech 190 obrázků památek. Přítomni byli: učitelský sbor s ředitelem 
Mgr. Miloslav Sedláčkem, starosta městyse Ing. Antonín Rubín. Po vyhlášení 12 
nejlepších obrázků kronikářem Janem Psotou ml. předvedly děti 1. a 2. třídy pod 
vedením Mgr. Jitky Pokorné s Mgr. Martou Kosobudovou na klavír  vystoupení 
s flétnami. Za garanta hradešínského Spolku pro obnovu a rozvoj vystoupil Mgr. 
Miloslav Oliva z MAS Pošembeří s proslovem o projektu „Spirála“. Po vystoupení 
byli pozvaní hosté pohoštěni pohoštěním na tzv. „bábovkovém dni“.
   Vystavených dvanáct obrázků bylo předáno k dalšímu zhodnocení pro-grafičce 
Zdence Kolmanové ze studia K.O.H. a Klub přátel s kronikářem Janem Psotou 
ml. vyhlásili 1. dubna 2008 na úvalské vernisáži Kristýnu Boháčkovou z 8.A ZŠ 
Úvaly vítězkou soutěže se 12 body. Ze žáků ZŠ Škvorec se nejlépe umístil Marek 
Mandík z 9. třídy se 7 body. Zdroj: NR sv. 5 ze dne 6. 3. 2008 s. 3.; ŽÚ 3/2008 s. 19.

Josefský průvod masek
Po mnoha letech se učitelé a žáci základní školy Škvorec rozhodli, že tuto místní 
tradici připomenou a obnoví. Již v roce 2007 uspořádala ZŠ Škvorec první ročník 
s názvem „Pochod masek“. V úterý 18. března, den před svátkem Josefa, bylo 
od rána ve škole rušno. Žáci se oblékali do různých masek a v 9 hodin se průvod 
za doprovázení skladeb kapely Šlapeto hraných z místního rozhlasu, vydal mě-
stysem. Žáci v čele s oslím spřežením a s herci jihočeského divadla na chůdách, 
vyrazili od školy ke kostelu sv. Anny, přes Nový zámek, k uzenářství Romana 
Švejdy, až k areálu firmy Alba, kde se na nádvoří nakrátko zastavili a odtud se 
přesunuli do parku před radnicí. Zde kolem desáté hodiny přivítal příchozí žáky 
místostarosta František Žaba s paní Hájkovou a Kordulia-kovou, které dětem 
rozdávaly sladkosti a ve školní jídelně bylo rozdáno 200 koblížků, které poskytla 
českobrodská pekárna MIMO jako sponzorský dar. Školní jídelna napekla koláče 
a připravila účastníkům čaj. Na závěr proběhla soutěž o nejlepší masku. Komise 
učitelek s panem místostarostou, vybrala po třech maskách z prvního stupně, 
třech z druhého stupně a všichni byli odměněni krásnými dárky. Josefský průvod 
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masek byl zakončen v místní sokolovně, kde v 11 hodin zahráli herci jihočeského 
divadla pro děti pohádku Pyšná princezna. Zdroj: NR sv. 7 ze dne 3. 4. 2008 s. 3.

Velikonoční koncert 
V evangelickém kostele se 5. dubna od 17 hodin uskutečnil Velikonoční koncert 
v provedení ekumenického komorního sboru Christi z Úval. Pod taktovkou Dr. 
Vítězslava Pokorného vystoupili sóloví zpěváci a hosté sboru Tereza Machačová, 
Marta Ženatá a Martin Vydra s klávesovým doprovodem Mgr. Evy Nádeníčkové. 
Soubor Christi předvedl celkem 16 písní většinou českých autorů.

Den Země na Klepci II
V sobotu  19.  dubna 2008 se na území Přírodní  Památky  Klepec  u Přišimas 
uskutečnil 2. ročník regionální akce Den Země na Klepci, jehož se dle posledních 
odhadů zúčastnilo přes 250 návštěvníků, i když program doprovázel mírný déšť. 
Akce vypukla 19. dubna 2008. Protože byl očekáván déšť, organizátoři dovezli 
stany, aby většinu atrakcí zastřešili.  Během dopoledne dorazil  SDH Škvorec s 
3kV agregátem a později kapela Stará páka z Úval, která akci ozvučila.
   Krátce po 14 hodině zahájil akci před „Slouhou“ kronikář Jan Psota ml., který 
se zhostil  role průvodce. Po úvodu nastoupili  vlajkonoši ze sdružení Otevřené 
Úvaly, je střídala dětská vystoupení MŠ Tismice s učitelkami pí. Lundákovou a 
děti z MŠ Škvorec s pí. Martou Vykouřilovou. Na řadu přišla divadelní scénka 
„Setkání na Radešově vrchu“, kde účinkovaly děti 9. třídy ZŠ Škvorec a 5.-6. 
třídy ZŠ Úvaly. Motivem byla pověst o založení obce Hradešín s odkazem na 
legendy 4. a 12. století. Posléze vystoupily děti ze 2. a 4. třídy ZŠ Škvorec pod 
vedením Mgr. Jitky Pokorné s hudebním vystoupením a recitací. Nato přišel Josef 
Dupal  s přednáškou  o  místní  turistické  tradici.  Po  přednášce  byla  odehrána 
scénka „O slouhovi a zlé selce“, jíž sehráli členové Klubu přátel historie a přírody 
Úval a okolí s dětmi ZŠ Škvorec (ovčí stádo, hudební doprovod). Další přednáška 
Hynka Jebavého ze ZO ČSOP Koniklec se týkala ekologie a představení nové 
infotabule nové naučné stezky Zahrady u Českého Brodu. Po 15 hodině zahrála 
úvalská country kapela Stará páka dvěma odvážným horolezcům.
   Po skončení hlavního programu se návštěvníci v 15:30 přesunuli do stanového 
městečka. V tom největším byla instalována výstavka ze školního projektu „Po 
spirále času“ z let 2006-2008, jehož aktéry byly děti základních a mateřských 
škol ze Škvorce a okolí. V největším stanu bylo hlavní sídlo Regionu Pošembeří, 
o.p.s.,  který připravil  pod vedením sdružení  SOSák akci  „Dotazník za koláč“, 
který vyplnilo celkem 80 zájemců. Ve stanu nabízela sdružení Spolek pro obnovu 
(Hradešín) a Klub Úvaly své produkty a připravované projekty. V dalších stanech 
nabízela sdružení Klub Žen z Přišimas koláče a rukodělné výrobky a obec Tismice 
květiny z Limuz a vína moravských vinařů. V malém lesíku na pokraji Klepce 
připravila MŠ Přišimasy společně s Otevřenými Úvaly „Dětský lunapark“ – dětmi 
hojně navštívený. Závěr akce zakončil v 16:45 přelet ultralehkého letounu 311 
perutě UL z Říčan, který pilotoval Ing. František Adamec, který ve výšce 100-
150 metrů předváděl zdravice, kroužení, průlety a ukázku nouzového přistání ve 
výšce 20 metrů.

Rybářské závody
Rybářský spolek uspořádal  24. května 2008 u rybníka na Dolíkách rybářské 
závody, jichž se aktivně zúčastnilo 16 dospělých a 4 děti. Celkem bylo vyloveno 
16 ryb, z nichž největší úlovek 54 cm dosáhl pan Temr.

Jízda veteránů
Škvorec hostil 19. července přehlídku automobilových veteránů. Kolona asi 150 
vozidel  zvučných značek  Praga,  Aero,  Mercedes-Benz,  Škoda,  Hillman,  Tatra, 
Fiat, Ford, Ferrari, Volvo, Triumph a jiných se pozvolna přesouvala náměstím do 
areálu Nového zámku, kde byla přehlídka ve 13 hodin zahájena. Nechyběly ani 
ukázky vojenských vozidel, sanitek a motocyklů.

Škvorecký jarmark
Letošním rokem uplynulo plných 200 let od udělení císařského privilegia městysi 
Škvorec pro konání městských trhů. Císař a král František I. tímto nařízením ze 
dne 13. června 1808 městysi Škvorci potvrzuje, aby měšťané pořádali tři výroční 
a dobytčí trhy. Tímto úkonem byla rozšířena tradice z roku 1497, jíž založil král 
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Vladislav Jagelonský povýšením Škvorce na městys. Pergamenová listina vydaná 
ve Vídni, je uložena ve Fondu města Škvorec pod sign. 1, v SokA Praha-východ 
v Přemýšlení. Je zajímavá tím, že v ní písař označil Škvorec jako město. Trhy se 
zde  konaly  pravidelně  před  významnými  svátky:  v úterý  před  velikonocemi, 
v úterý před sv. Havlem (16. října) a před Vánocemi. Staly se významnou udá-
lostí nejen pro Škvorec, ale i pro obyvatele okolních obcí. Na těchto trzích bylo 
možné zakoupit potřeby do domácnosti, potraviny, nástroje, rukodělné výrobky, 
keramiku atd. Konání trhů si Škvorec udržel ještě za první republiky a po 2. 
světové válce byla tato tradice odsouzena k zániku.
   Ve středu 4. června 2008 se zástupci obce v čele se starostou Ing. Antonínem 
Rubínem rozhodli  při  příležitosti  200letého  výročí  udělení  privilegia  tradici  v 
konání  trhů  obnovit  a  pokusit  se  navázat  na úspěchy  loňských  Škvoreckých 
slavností. Na radnici byl nastíněn program a termín byl stanoven na  20. září 
2008 pod názvem „Škvorecký jarmark“. Tématem 1. ročníku slavnosti se staly 
stánky s různými produkty v centru náměstí a program byl zaměřen na všechny 
věkové skupiny, zejména pro děti a starší občany. Akci udělil záštitu hejtman 
Středočeského kraje Ing. Petr Bendl, který poskytl dotaci 20 000 Kč.
   Zahájení hlavního programu Jarmarku proběhlo v 9.00 hodin na Masarykově 
náměstí uvítáním návštěvníků moderátorem.  Středověká kapela zpříjemňovala 
v parku dopoledne tancem a členové divadelního souboru se před návštěvníky 
poprali v regulérním souboji. Pokračovala vystoupení tanečnic s živou hudbou, 
šermířská a kejklířská vystoupení, jež ve 12 hodin vystřídala divadelní scénka o 
procesu se zloději s ukázkou mučírny a popravou na šibenici. Poté byla odehrána 
veselá hra o vzpouře sedláků, kteří se utkali s tradičními zemědělskými nástroji 
pod názvem „Horní dolní“. Následoval proces s nepoctivým pekařem, jehož čekal 
trest máchání v kádi. Návštěvníci si vyzkoušeli lazebnu s masáží, vlastnoručně si 
upéci chlebové placky nebo si nechat vyložit karty ve věštírně. Shlédli dobová 
řemesla – tesaře, kata, kováře, dráteníka a mincovnu. Součástí programu byly 
stánky s rukodělnými a výtvarnými produkty občanů ze Škvorce a blízkého okolí, 
rozmístěné v parku na Masarykově náměstí. Městys se stánkařům zavázal, že při 
tak významné události nebude vybírat žádné poplatky. Svou činnost a výrobky 
zde prezentovalo MC Škvoreček,  děti  a učitelé  z mateřské školy  a 1.  stupně 
základní školy.  Na louce za sokolovnou byly odpoledne připraveny outdoorové 
sporty, kde si návštěvníci mohli vyzkoušet lukostřelbu, střelbu z kuše, zasoutěžit 
si na lyžích nebo natáhnout co nejvíce gumové lano. 
   Celý kulturní program ukončilo v 18 hodin předání dekretu o trzích starostovi 
Ing. Antonínu Rubínovi vrchnostenským úředníkem na koni, slavnostní salvou a 
proslovem starosty městyse. Akce byla završena, tak jak jsou občané ve Škvorci 
zvyklí, večerní taneční zábavou v místní sokolovně. Velké poděkování patří pp. 
Jiřímu Výškovi a PhDr. Vladimíru Trojanovi za organizaci a přípravu celé akce.
Zdroj: ŠZ 1/2008 květen; NR sv. 13 ze dne 26. 6. 2008 s. 3.; ŽÚ 8/2008 s. 19-20.; ŠZ 
2/2008 září; ŽÚ 9/2008 s. 15.; NR sv. 18 ze dne 4. 9. 2008 s. 3.; pozvánka; fotografie

Setkání důchodců
Městys Škvorec uspořádal ve čtvrtek  9. října 2008 v místní sokolovně setkání 
důchodců. Od 14 hodin byla hrána taneční hudba Richarda Adama a v průběhu 
odpoledne bylo podáváno občerstvení.

Úvalské notování
Město Úvaly prostřednictvím komise pro kulturu Rady města Úvaly, pod patro-
nací MAS Region Pošembeří, Region Pošembeří, o.p.s. a za finanční spoluúčasti 
Středočeského kraje, vyhlásilo 1. ročník regionální přehlídky pěveckých a dra-
matických aktivit „Úvalské notování“.  Smyslem přehlídky bylo vytvoření příle-
žitosti pro vzájemnou inspiraci, předávání zkušeností a ukázky pěvecké a dra-
matické činnosti  pro veřejnost. Akce byla věnována amatérským pěveckým a 
dramatickým souborům v Úvalech a okolí, zejména pro děti mateřských, základ-
ních škol a různým organizacím. Do přehlídky se do uzávěrky 30. června 2008 
přihlásilo celkem 9 souborů, mezi nimiž se účastnily i 3 soubory ze Škvorce.
   Přehlídka se konala v sobotu 11. října 2008 ve společenském sále Domu s 
pečovatelskou službou v Úvalech. Vystoupily děti z úvalských mateřských školek 
Pražská a Kollárova, soubor Včelička z Mateřské školy ve Škvorci, soubory Brou-
čci ze ZŠ Škvorec a Sluníčka ze ZŠ Úvaly, pěvecký kroužek ZŠ Škvorec, flétnisté 
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z Městského domu dětí a mládeže v Úvalech a Komorní sbor Christi Úvaly. Sál 
DPS byl zaplněn do posledního místa, mnozí návštěvníci museli stát venku před 
okny.  Flétnisté  z  MDDM zahráli  flétny  za  doprovodu  klávesového  nástroje  a 
zpěvu. Všichni účinkující  obdrželi pamětní list,  děti drobné sladkosti a dospělí 
upomínkovou keramiku. Koncert navštívila Ing. Zdražilová, předsedkyně správní 
rady Regionu Pošembeří.  Zdroj: ŽÚ 9/2008 s. 9.; ŽÚ 10/2008 s. 14.; ŽÚ 11/2008 s. 
10-11.; plakátek; propozice

Adventní koncerty a Mikulášská
Evangelický kostel se stal v prosinci hostitelem dvou adventních koncertů. První 
proběhl v sobotu  6. prosince od 15 hodin v podání souboru Špalíček. Soubor 
vystoupil i v hostinci U myslivce. Městys Škvorec uspořádal téhož dne v místní 
sokolovně Mikulášskou pro děti, která probíhala od 14 – 17 hodin. Děti si mohly 
se svými rodiči přinést masky čertů, Mikuláše a andělů. Od osmé hodiny večerní 
se rázem sokolovna proměnila v taneční sál pro Mikulášskou zábavu, na které 
hrála kapela Šarm.
   Druhý a třetí adventní koncert nazvaný Betlémské zpívání patřil již oblíbené-
mu sboru Christi z Úval, který v sobotu 13. prosince v 11 hodin zahrál nejprve 
v sanatoriu Topas. Od 14.30 hodin byly v evangelickém kostele odehrány vánoč-
ně laděné koledy i díla mistrů vážné a duchovní hudby (Wolfgang A. Mozart, 
Johann S. Bach, Adolf Cmíral, Adam Michna z Otradovic aj.) pod vedením Dr. 
Vítězslava Pokorného, klávesovým doprovodem Mgr. Evy Nádeníčkové a sólo-
vým zpěvem Marka Nádeníčka a Marty Ženaté. V úvodu koncertu vystoupily děti 
ze ZŠ Škvorec se svým hudebním pásmem. Součástí hudebního odpoledne byly i 
dvě písně z Horeckého kancionálu: Vypsal svatý Lukáš a Tři  krále znamenali. 
Christi zdejšími koncerty zakončil adventní šňůru koncertů na Hradešíně, v Klá-
novicích a v Úvalech. Zdroj: ŽÚ 11/2008 s. 13.; program

1.11 Spolky, NNO a občanská sdružení
SDH Škvorec
Jednotka sboru dobrovolných hasičů působila roku 2008 v základním početním 
stavu 12 členů (1 velitel, 2 velitelé družstva, 4 strojníci a 5 hasičů). Ve sboru je 
k 18. červnu 2008 celkem 18 členů:
   velitel jednotky: Jiří Brich,
   velitelé družstva: František Žaba, Karel Zeman, Radek Procházka,
   strojníci: Miroslav Rokoš, Karel Rejfek, Pavel Žaba, Josef Pužej,
   hasiči: Petr Mařík, Karel Suk, Jiří Suk,Tomáš Dvořák, Josef Karvai,
               Vladimír Havránek, Petr Koleňak, Jaroslav Hanzl, Lukáš Mandík
              a Jakub Andres.
Jednotka obhospodařuje požární zbrojnici s technickým vybavením: DA12 Avia 
A-31, CAS 25TRHP, přívěs PPS12, motorová pila, 8x DP Saturn.
   Z výjezdů uveďme 24. únor 2008, kdy byla jednotka SDH Škvorec přivolána 
k požáru králíkárny ve Škvorci. Dohled prováděla jednotka HZS Středočeského 
kraje PS Říčany. 
   SDH uspořádal v letošním roce několik kulturních akcí, jež s úspěchem udržuje 
jako tradici: 30. dubna Pálení čarodějnic od 20 hodin v parku před radnicí, 24. 
května Májovou zábavu od 20 hodin v sokolovně, kde hrála kapela Bumerang a 
6. září Dětský den od 14 hodin v parku na Masarykově náměstí. Termín konání 
byl  z technických důvodů přesunut.  4. října zorganizoval  sbor sběr železného 
šrotu. Významným počinem bylo uspořádání Hasičského dopoledne v sobotu 17. 
května v parku před radnicí, na kterém bylo JSDH Škvorec od HZS slavnostně 
předáno zásahové vozidlo.
   V prosinci 2008 udělil Středočeský kraj Jednotce  sboru dobrovolných hasičů 
Škvorec dotaci 27 700 na vyzbrojení a vystrojení.

TJ Sokol Škvorec
Rok 2008 znamená pro TJ Sokol Škvorec personální změny. Z funkce předsedy 
TJ Sokol Škvorec odstoupil Josef Pelcl. Rozhodnutím členské schůze konané dne 
27. srpna 2008 byl zvolen nový výbor v následující sestavě:
      předseda: František Bambula
      místopředseda: Jindřich Urban (od podzimu)
      sekretář: Bohumír Graman
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      účetní: Drahomíra Červová
      pokladník: Jiří Pecháček
      člen výboru: Josef Pelcl
      vedoucí I.A mužstva: Jindřich Urban st., Jaroslav Votava
      vedoucí žáků: Josef Stehlík, Jan Mašín
      trenér I.A mužstva: Jiří Pikner
      trenér I.B mužstva: Julius Abrahám
      trenér dorostu: Petr Němeček
      trenér žáků: Pavel Pont
      zástupce hráčů byl zvolen 30. srpna 2008.
Tělovýchovná jednota Sokol Škvorec kromě sportovní činnosti a utkání připravila 
v průběhu roku i několik dalších akcí. Z významnějších akcí to byl Beatový večer 
v sokolovně,  konaný v pátek  26.  září 2008.  Zahájení  s podtitulem loučení  s 
létem si vzaly ve 20 hodin na starost bigbeatové kapely Capsela B. P., „Kapela 
CZ“, Sibet, XXXX a Self Sacrifice. Vstupné 80 Kč. Organizátorem byl Jiří Pikner.
   Během srpna a září 2008 proběhlo vyklizení bývalého archivu Sokola a dalších 
prostor. Členové Sokola uspořádali brigády a podařilo se natřít zárubně, kovová 
zábradlí v sokolovně a oprava osvětlení. Dále byla vyčištěna parketová podlaha, 
vyměněny vchodové dveře. Pan Aleš Dvořák, podnikatel ze Škvorce, zakoupil a 
věnoval žákům TJ Sokol v roce 2008 kompletní sadu dresů značky Adidas, za 
což výbor TJ Sokola vyslovil dárci upřímné poděkování.

TJ Sokol vstoupil do roku 2008 oslavou dvou kulatých výročí. Uplynulo totiž 80 
let od založení Sportovního klubu a rovněž 110 let od vzniku TJ Sokol Škvorec.
   Založení TJ Sokola ve Škvorci je datováno roku 1898. Hlavním iniciátorem byl 
majitel pivovaru Alois Koldinský, místní obvodní lékař Václav Golombiovský a též 
sokolská župa středočeská, která do Škvorce uspořádala na jaře 1898 výlet, aby 
zde podpořila myšlenku založení tělovýchovné jednoty. V neděli 11. dubna 1898 
se v hostinci „Na růžku“ sešlo 37 občanů, kteří se rozhodli ustavit jednotu. Za-
kládajícími  členy  TJ  Sokola  Škvorec  bylo  dle  záznamů 15  občanů:  František 
Adamec, rolník; Pavel Budil, učitel; Antonín Dočekal, učitel; František Günther, 
obuvník; Dr. Václav Golombiovský, lékař; František Chroust, rolník; Jan Křovák, 
stavitel; Josef Kulič, obchodník; František Paul, listonoš; Josef Procházka, krejčí; 
Josef Šícha, obchodník; Čeněk Tonder, řídící učitel; Jan Urazil, truhlář; Václav 
Zadák, pekař a Klement Zika, zahradník. Ustavující valná hromada se konala 
"Na růžku" v neděli 24. dubna 1898 odpoledne. Prvním starostou se stal zvolen 
František Hrstka a náčelníkem učitel Antonín Dočekal. První cvičení mužů bylo 
zahájeno v září 1898 za účasti 12 účastníků v hostinci "Na růžku". Slavnostní 
zahájení činnosti bylo připraveno na 28. září, kdy byl otevřen nový hostinec u 
Koldinských za pomoci sokolské jednoty z Českého brodu tělocvičnou akademií, 
při níž koncertovala Kmochova hudba z Kolína. V prvním roce své činnosti bylo 
zakoupeno  první  nářadí,  na  jehož  úhradu  byla  použita  půjčka  mezi  členy 
jednoty, která vynesla 120 zlatých.
   Sportovní Klub Škvorec byl založen na ustavující schůzi dne 16. května 1928 
setkáním zájemců, kteří již roku 1926 hráli za fotbalový oddíl Čechie Doubek. 
Mnozí ze zakladatelů Klubu byli již činovníky TJ Sokola. Tato skutečnost zavdala 
k počáteční nevraživosti mezi oběma organizacemi. Sportovní klub se z počátku 
pokoušel získat hřiště. Obec nabídla sdružení pozemek až u Doubeckého lesa. 
Porozuměním tehdejšího majitele sladovny byl pronajat jiný pozemek, kde bylo 
prvně hráno 3. listopadu 1928 s S.K. Český Brod o škvoreckém posvícení. První 
zápas kopané byl sehrán na jaře v Kouřimi s výsledkem 6:6. O prvním roce své 
činnosti nemáme více údajů.
   U příležitosti oslav 80. výročí založení Sportovního klubu SK Škvorec uspořádal 
TJ Sokol v sobotu 28. června od 8 hodin oslavy, které byly zakončeny večerní 
taneční zábavou v sokolovně, na níž vystoupila mimo jiné i kapela Medvěd 009 z 
Úval. Večer byla losována bohatá tombola. ZM Škvorec udělilo TJ Sokol Škvorec 
sponzorský dar 20 000 Kč na oslavy výročí. Organizátoři oslav Alena Bystřická, 
Miloš Bradáč a Jakub Oliva odmítli odměnu za práci v sokolovně během taneční 
zábavy a nechali zakoupit 3 nové míče. Představenstvo nechalo vyrobit pamětní 
medaile, které byly u příležitosti oslav předávány bývalým fotbalistům TJ Sokol 
Škvorec a nepřítomným také po oslavách. Zdroj: ŠZ 2/2008 září; publikace 70. let 
T. J. Sokol 1898-1968, 40. let sportovců ve Škvorci 1928-1968; zápisy ze schůzí TJ Sokol
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Honební společenstvo Škvorec
Honební společenstvo bylo založeno 14. listopadu 1992 se sídlem Masarykovo 
nám. 37 a je po Mysliveckém sdružení založeném dne 4. září 1992 již druhým 
sdružením, které se zabývalo lesním hospodářstvím a udržováním stavu zvěře 
v okolních lesích. 24. května 2008 uspořádalo Honební společenstvo v hostinci u 
Vacků od 14 hodin Valnou hromadu. Starostou společenstva je František Škorpil.

Klub pro rozvoj Škvorce a Třebohostic, o.s.
Nové  sdružení  otevřelo  pod  vedením předsedkyně  Mgr.  Květoslavy  Bělohubé 
letošní rok zrušením partnerství a ukončení Rámcové partnerské smlouvy v MAS 
Pošembeří  k 31.  lednu  2008.  Začátkem  roku  proběhly  ve  vedení  personální 
změny. Odstoupili spoluzakladatelé Mgr. Jana Mašková a PhDr. Vladimír Trojan, 
kteří Klub opustili pro názorové rozdíly, zejména v prostředcích k dosažení cílů a 
založili nové sdružení Naše Škvorecko (viz níže).
   Klub uspořádal i v letošním roce řadu zajímavých kulturních akcí pro občany, a 
to se zaměřením na zábavní a společenské akce, poznávací výlety a zájezdy.
   První z akcí, jíž členové Klubu zorganizovali, byla 5. dubna 2008 od 14 hodin 
první valná hromada Klubu v zaplněné sokolovně. Občané netrpělivě očekávali, 
že dorazí nový majitel škvoreckého zámku Dimitri Eremeeva, jenž přislíbil osobní 
účast se záměrem seznámit občany s opravami zámku a jeho dalšího využití. Na 
poslední chvíli se z valné hromady omluvil, což zklamalo několik občanů, kteří 
odešli. Namísto zámeckého pána vystoupili Mgr. Ilona Holubová a PhDr. Vladimír 
Trojan, kteří občany informovali nejen o škvoreckém zámku, ale i o plánovaných 
akcích pro letošní rok. K závěru valné hromady byla připravena hudba k tanci 
včetně občerstvení.
   Další z akcí byl zájezd do Divadla Na Fidlovačce na představení Šumař na stře-
še a 31. května 2008 Klub uspořádal denní společný výlet do Lázní Toušeň za 
koupelemi a masážemi. Po obědě navštívila skupina výletníků zámek v Brandýse 
nad Labem. Klub v pořádání  zájezdů pokračoval  nadále a 6.  září  2008 odjeli 
občané z obou částí obce do Poděbrad k prohlídce tamního zámku a na projížďku 
lodí k soutoku Labe s Cidlinou.
   V červnu 2008 sdružení vydalo a distribuovalo informativní leták, v němž pro-
jevuje nesouhlas, kritizuje činnost a rozhodnutí ZM Škvorec ve věcech pronájmu 
kanalizace a ČOV, schválení vykácení stromů u hřiště, organizaci a stav základní 
školy ve spojitosti s nálezy ČŠI a úbytkem žáků. Zdroj: NR sv. 9 ze dne 2. 5. 2008 
s. 4.; NR sv. 12 ze dne 12. 6. 2008 s. 3.; ŠZ 2/2008 září; informativní leták 6/2008

Naše Škvorecko, o.s.
Na začátku roku 2008 bylo ve Škvorci založeno nové občanské sdružení – Naše 
Škvorecko. Jeho členskou základnu utvořili Mgr. Jana Mašková, předsedkyně a 
PhDr. Vladimír Trojan, místopředseda. Dále se připojil Jiří Výška a převážně noví 
obyvatelé Škvorce, kteří se přistěhovali do novostaveb. Sdružení vzniklo dne 29. 
ledna 2008 registrací na Ministerstvu vnitra a jeho sídlem je Lesní 329, Škvorec. 
   Cílem nového sdružení, jehož členům není lhostejný společenský a kulturní 
život v obci, je aktivní přístup k získávání prostředků ze strukturálních fondů EU 
a aktivní účast v Místní akční skupině (MAS) Pošembeří, v níž byla v roce 2008 
Jana Mašková jmenována členkou dozorčí rady a Vladimír Trojan členem správní 
rady MAS. Naše Škvorecko se prostřednictvím Jiřího Výšky a Vladimíra Trojana 
aktivně zapojilo  v součinnosti  s  městysem do  organizace  příprav  oslav výročí 
200 let od udělení tržních práv císařem Františkem I. s názvem „Škvorecký jar-
mark“ (více kulturní akce).
   Záhy po založení uvažovalo sdružení nad třemi projekty – naučnou stezkou, 
orientačním systému městyse, opravě drobných sakrálních památek a zároveň o 
vhodném grantovém programu,  jímž by byly  tyto  vize  financovány.  Nakonec 
sdružení připravilo za podpory městyse Škvorce projekt na obnovu 3 křížků pod 
názvem Drobné sakrální památky, které přihlásilo do programu Nadace T-Mobile 
pro zaměstnance a Nadace Via. Podstatnou roli sehrála paní Jana Audyová, která 
se v roli zaměstnance společnosti T-Mobile stala patronkou projektu.  Hodnotící 
komise projekt podpořila a 26. června 2008 předala místopředsedovi Vladimíru 
Trojanovi a Janě Audyové symbolický šek na finanční dar 100 000 Kč. Samotný 
projekt byl zaměřen na o opravu 3 křížků:
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         1. kříž na rozcestí k Dobročovicím z poloviny 18. století
         2. kříž Na Pazderně z poloviny 18. století, opraven roku 1800
         3. kříž v parku na náměstí z roku 1864

Odbornou opravu prováděla od listopadu 2008 kamenosochařská a restaurátor-
ská dílna Bohumila Pánka z Říčan. Restaurátorské práce spočívaly na odstranění 
erozních činitelů (mechů a nečistot) a doplnění umělého kamene.
Zdroj: NR sv. 15 ze dne 24. 7. 2008 s. 3.; ŠZ 2/2008 září

1.12 Doprava
Problémy kamionové dopravy
Problémy s kamionovou dopravou, zkracující si cestu z hradecké D11 na brněn-
skou D1 přejezdy po silnici II/101 přes Úvaly a Škvorec, i nadále pokračují.
   Kamiony bezohledně projíždějí obcemi i 80ti kilometrovou rychlostí, obyvatelé 
před nimi ustupují do příkopů, v obcích je smog, prach, hluk a tonáž vozidel 
způsobuje tlak na statiku domů. Vozidla drtí a odlamují okraje vozovky a padají 
do příkopů, protože nemají dost místa na vyhnutí. Silnice je místy široká jen 4,6 
m bez krajnice.  Provoz velkého množství přetížených kamionů na silnicích není 
řešen. Policie nemá dostatek lidí  a Středočeský kraj finanční prostředky. Kraj 
připravuje obchvat průjezdných obcí na silnici II/101, který má vyřešit dopravní 
vytíženost za několik let a proto nejnověji poskytuje některým z dotčených obcí 
finanční prostředky na instalaci měřičů rychlosti. Ke kritice dopravy se připojilo 
sdružení Klub pro rozvoj Škvorce a Třebohostic.

Sdružení obcí ve věci komunikace II/101
Stížnosti občanů, petice a stálé zprávy o nehodách převržených kamionů byly 
počátkem roku 2008 impulsem pro spojení obcí Křenice, Sluštice, Zlatá, městyse 
Škvorce a města Úvaly, které se společně pokouší řešit problematiku nákladové 
dopravy. Smlouva o Sdružení obcí ve věci komunikace č. II/101 byla podepsána 
31. prosince 2007
   Hlavním  cílem  svazku  je  stanovení  společného  postupu  k  odvrácení  ka-
mionové dopravy z center obcí a měst a k jejich úplnému zákazu jízdy na silnici 
II/101. Mluvčí sdružení Ing. Antonín Rubín sdělil:  „V první fázi chceme docílit 
zpomalení rychlosti a dodržování předpisů ze strany řidičů. Vyzvali jsme a bude-
me vyzývat orgány policie k častějším kontrolám, navrhneme a věříme, že pro-
sadíme dopravní  opatření,  jenž  zvýší  bezpečnost  chodců.  Budeme požadovat 
dotace na budování chodníků v obcích, svodidel i dalších technických opatření. 
Rádi bychom vyzvali ke spolupráci i další subjekty, kterým takovýto nebezpečný 
provoz na silnici vadí. Není řešením posílat kamiony na silnice, které na to ne-
jsou postaveny, aby byly vyřešeny problémy někoho jiného“.
   Prvním úspěchem bylo prosazení omezení rychlosti nákladních automobilů nad 
12 tun při  průjezdu obcí na 30 km/hod a pro osobní vozidla  na  40 km/hod. 
Změnu značení  provedl  městys  na vlastní  náklady.  Důležitým bezpečnostním 
prvkem bylo osazení dopravního značení „Dej přednost v jízdě“ do všech bočních 
místních komunikací ústících na komunikace II. a III. třídy. Zdroj: NR sv. 6 ze dne 
20. 3. 2008 s. 3.; NR sv. 10 ze dne 15. 5. 2008 s. 3.; ŠZ 2/2008 září

Instalace měřičů rychlosti
V průběhu května byly instalovány 2 radary na měření rychlosti automobilů, a to 
v ulici Československé armády (před MŠ) a v Tyršově ulici na objektu řeznictví U 
Švejdů. Zařízení byla financována z dotace poskytnuté Středočeským krajem ve 
výši 430 984 Kč (70 %), zbylé náklady uhradil městys ze svého rozpočtu.

Oprava mostu v Tyršově ulici
V červnu 2008 byla zahájena oprava mostu přes potok v Tyršově ulici směrem 
na Hradešín. Průjezd po mostě byl zúžen do jednoho pruhu. Správa a údržba 
silnic  (SÚS) stavební práce nemůže dokončit  bez rozhodnutí  Krajského úřadu 
Středočeského kraje a finančních prostředků.

Dopravní nehody
S problematikou sílícího zatížení kamionové dopravy souvisí i dopravní nehody 
nákladních aut na silnici II/101. Jedna z nehod se odehrála 3. července po osmé 
hodině ranní na silnici u Škvorce. Při vyhýbání dvou nákladních vozidel se pod 
jedním kamionem utrhla krajnice a auto se převrátilo takřka na bok.  Jednotka 
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HZS Říčany provedla první  pomoc zraněnému řidiči,  zabezpečila  vozidlo  proti 
požáru a do příjezdu Policie řídila dopravu. Po dohodě s majitelem kamionu bylo 
rozhodnuto, že si vozidlo vyprostí sám.

1.13 Životní prostředí
Stromy u hřiště pokáceny
TJ Sokol Škvorec požádal ZM Škvorec o svolení k pokácení 44 topolů u fotbalo-
vého hřiště. K žádosti byl doložen dendrologický posudek s protokolem z probě-
hlého místního šetření, které svědčí o tom, že uvedené stromy jsou přestárlé a 
že hrozí ohrožení na majetku a životě. Součástí povolení byla zákonná povinnost 
vysadit náhradní stromy. ZM Škvorec 12. března povolilo vykácení stromů, což 
znepokojilo několik občanů.

Deponie zeminy u ČOV
Česká inspekce životního prostředí (ČIŽP) zahájila v květnu 2008 správní řízení 
s Janem Kotvalem a uložila mu vyklizení skládky před ČOV Škvorec a uvedení do 
původního stavu.

Výstavba rybníka „Horní Úvalský III.“
ZM Škvorec 4. června schválilo pronájem pozemků parc. č. 1302/1 a 1348 v k.ú. 
Škvorec za účelem revitalizace úvalské rybniční soustavy na toku Škvoreckého 
potoka a výstavbu nového rybníka „Horní Úvalský III.“ Městys pronajal pozemky 
na 10 let.

Pokuta za vypuštění kalů z ČOV
Česká inspekce životního prostředí (ČIŽP) udělila 19. června 2008 městysi Škvo-
rec pokutu ve výši 60 000 Kč za nedodržení provozního řádu ČOV Škvorec, a to 
z důvodu vypuštění kalové vody a kalu na nezpevněný terén pod areálem ČOV 
22. května 2007. Městys pokutu uhradil, 50 % z uhrazené pokuty se dle zákona 
vrátí zpět do rozpočtu obce. Pracovníku, který porušil provozní řád, byla uložena 
částečná náhrada škody. Porušení provozního řádu a pokuta ČIŽP byla jedním 
z impulsů k rozhodnutí ZM Škvorec o zajištění nového profesionálního provozo-
vatele kanalizace a ČOV.

Skládka u silnice z Doubku do Třebohostic
V minulosti byla v obci Škvorec provozována černá skládka komunálního odpadu 
a to podél silnice z Doubku do Třebohostic. Skládka má rozlohu přibližně 0,5 ha 
a mocnost se odhaduje na 2 – 4 m uloženého materiálu. Obyvatelé městyse, ale 
i projíždějící užívají tuto lokalitu i nadále jako černou skládku, čemuž se městys 
snaží zabránit uzavřením silnice a zasypáním odpadu zeminou. Podle průzkumů 
ekologických zátěží Krajského úřadu Středočeského kraje je skládka hodnocena 
jako střední ekologická zátěž s nutností průzkumu a vyhodnocení. Starosta obce 
Doubek nabídl součinnost ve věci skládky, ta bude dorovnána zeminou z nové 
výstavby RD v Doubku a na podzim bude plocha oseta. Správa a údržba silnic 
(SÚS) Mnichovo Hradiště přislíbila, že v průběhu 1. poloviny roku 2009 zahájí 
opravu silnice, vyřezání stromů a úklid části skládky. Předpokládané náklady na 
tuto akci z prostředků SÚS budou cca 8 milionů korun.

Velkoobjemové kontejnery na netříděný odpad
Městys Škvorec nechal ve dnech 16.-17. září 2008 do ulic přistavit 8 kontejnerů 
na netříděný odpad o objemu 18 m3 (7x ve Škvorci a 1x v Třebohosticích). Pro 
vyšší objem a tudíž i cenu městys kontejnery přistavil letos pouze jedenkrát.

1.14 Mimořádné události a zajímavosti
Natáčení České Televize
O tom, že Škvorec v průběhu první poloviny roku 2007 navštívila Česká televize 
bylo podáno v loňském kronikářském zápisu. Třetí natáčení štábu ČT probíhalo 
31. července. Tentokrát do Škvorce přijel režisér Miloš Zábranský, který natáčel 
další epizodu cyklu komedií Trapasy. Natáčelo se opět v hostinci U Zálabských, 
na náměstí a na Dolíkách u desky MUDr. Golombiovského. Příběh se odehrával 
v prostředí zubařské ordinace v 70. letech 20. století. Objevili se zde herci Jakub 
Prachař, Michaela Maurerová, Veronika Freimanová, Luděk Munzar, Ota Jirák a 
Oldřich Vlach. Pořad byl odvysílán 15. září s názvem Zuby od partyzána.
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Lom Plachta osazen informační tabulkou
V roce 2007 nechal Středočeský kraj osadit Přírodní Památku Lom na Plachtě 
drobnou informační tabulkou, která shrnuje účel ochrany území s náležitostmi 
spojenými s ochranou této lokality. 
   Přírodní památka Lom na Plachtě slouží k ochraně bývalého spontánně zarů-
stajícího žulového lomu s mělkými tůňkami sycenými srážkovou vodou. Z rostlin 
se vyskytují běžné druhy vodních a mokřadních společenstev. Území je význam-
ným refugiem obojživelníků a plazů např. skokan hnědý, s. štíhlý a s. zelený, ro-
pucha obecná a r. zelená, kuňka ohnivá, rosnička zelená, čolek velký a obecný. 
Z plazů  byla  zaznamenána  užovka  obojková  a  ještěrka  obecná.  Památka  se 
nachází v k.ú. Třebohostice u Škvorce a její rozloha je 0,7918 ha. K zabezpečení 
chráněného  území  před  rušivými  vlivy  z okolí  je  zřízeno  ochranné  pásmo  o 
rozloze 0,6587 ha. V terénu je území vymezeno červeným pruhovým značením 
a tabulemi s malým státním znakem.
   Změna nebo poškozování přírodní památky nebo její hospodářské využívání 
vedoucí  k jejímu poškození  jsou  zakázány.  V ochranném pásmu je  zakázáno 
těžit, umisťovat stavby, provádět meliorace, skládkovat materiál, tábořit a roz-
dělávat  ohně.  Státní  správu  v přírodní  památce  vykonává  podle  zákona  č. 
114/1992 Sb., o ochraně přírody a krajiny, Středočeský kraj. Ochrana přírody je 
veřejným zájmem a tedy i zájmem každého slušného člověka.

Sanace lip u sv. Donáta
V průběhu léta roku 2007 byla realizována 1. fáze projektu sanace staletých lip 
na rozcestí u sv. Donáta občanským sdružením Otevřené Úvaly. Ve spolupráci s 
dendrologickou firmou ASAKON zpracovalo sdružení projekt, který byl podán na 
Středočeský kraj s žádostí o grant. Do projektu se zapojila i starostka městyse 
Škvorce, která poskytla finanční podporu 6 000 Kč a členové sdružení uspořádali 
mezi sebou sbírku. Rada Středočeského kraje na svém zasedání dne 23. května 
2007 schválila přidělení dotace ve výši 14 000 Kč a tak v průběhu července a 
srpna nebránilo nic v uskutečnění projektu. Jednu ze 4 lip již téměř v minulosti 
sežehl blesk, u zbývajících třech bylo provedeno základní ošetření. Počátkem říj-
na členové sdružení vyčistili okolí památných lip od náletových křovin a odstra-
nili odpad, který po prořezání větví vznikl. Ošetření lip přišlo na 29 900 Kč.
   Pokračování projektu, které spočívá v obnově třešňové aleje, vedoucí z Úval k 
Donátovi a restaurování pískovcové sochy, která je v zanedbaném stavu se bude 
odvíjet od skutečnosti, zda se sdružení podaří shromáždit finanční prostředky. 
Zdroj: OÚ 1/2008 leden s. 2.; OÚ 2/2008 březen s. 13.; OÚ, Výroční zpráva za rok 2007

Poddaní na Škvoreckém panství v 1. polovině 18. století
Do archivu kroniky městyse zařazuji za rok 2008 hodnotnou bakalářskou práci 
studenta filozofické fakulty Masarykovy fakulty v Brně Milana Bednáře. V práci je 
na základě studia purkrechtních register, pozemkových knih, katastrů, matrik a 
dalších církevních pramenů, pozorována především sociálně ekonomický proble-
matika poddaných na škvoreckém panství v 1. polovině 18. století prostřednic-
tvím tří vybraných lokalit. Autor práce se zabýval odkrýváním sociální stratifika-
ce, cen usedlostí, jejich oceňování a splácení, zadlužení hospodářů, doba držby 
usedlostí, řemesla a obchod. Poslední součástí práce je demografická sonda a 
stručná historie škvoreckého panství.

1.15 Obyvatelstvo a statistiky
Společenská kronika ke 31. prosinci 2008

Nejstarší občan – 99 let
Narození – za rok se ve Škvorci narodilo 12 dětí

(ve Škvorci 11, v Třebohosticích 1)
Po 32 letech porodila doma (ve Škvorci) jedna z maminek zdravou holčičku

Sňatky – za rok bylo uzavřeno 6 sňatků na místní radnici
Zemřelí – za rok ve Škvorci zemřelo 12 občanů

Jména občanů nemůžeme uvádět s ohledem na platnost
zákona o ochraně osobních údajů.

obyvatel 30. 4. 2008 – 1117;  31. 12. 2008 – 1144
domů – 457 (ve Škvorci 381, v Třebohosticích 76)

strana 18 z 19



1.16 Zdroje a prameny
ZM a ÚM Škvorec
Zápisy a usnesení ZM Škvorec; Zápisy z mimořádných jednání ZM; Územní plán 
městyse Škvorce; Obecně závažná vyhláška 1/2008; Dekret o udělení vlajky; 
Jednací řád ZM Škvorec; Konzultace v ÚM Škvorec a s občany

Spolky a organizace
Výroční zpráva ZŠ Škvorec; Zápisy Školské rady; Zápisy ze schůzí TJ Sokol

Tisk a periodika
Škvorecký zpravodaj;  Náš region – mutace Severovýchod; Klub pro rozvoj – 
Informační leták; Život Úval; Otevřené Úvaly

Internet
http://www.volby.cz
http://www.obecskvorec.cz
http://www.skvorecek.cz
http://www.skolaskvorec.cz
http://  www.msskvorec.cz  
http://skvorec.oshpv.cz/index.htm
http://www.posemberi.cz
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